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ÉVKÖZI 6. VASÁRNAP A év             1- 4 oldal 

Olv.: Sir 15,15-20- lKor 2,6-10-Mt 5,17-37 
Jézus és az ószövetségi törvény 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL  
 

Szentmise bevezetése 
 
Isten hozta a Testvéreket! Az elmúlt vasárnap megcsodáltuk Isten erejének a hatalmát. 
Elgondolkodtunk azon, mit jelent rábízni magunkat erre a Hatalomra, erre az Erőre, hogy hordozzon 
bennünket. Most a mai ünneplésünket elkezdjük, azért nézzünk magunkba, hogy mennyire sikerült 
befogadni ezt az Erőt? Mennyire jutottunk, hogy valóban csak magunkra számítunk, vagy Isten 
segítsége is magától értetődő? Tartsunk lelkiismeret vizsgálatot. 

 
Szentbeszéd 

 
Kedves Testvérek! Ne foglalkozzunk azzal, hogy mi a több meg mi a kevesebb. Figyeljünk arra, 
milyen ajándékokat készít nekünk az Isten, hogy boldogok lehessünk. Most vasárnapról-vasárnapra 
Jézus legfontosabb üzentét halljuk. Két héttel ezelőtt a nyolc boldogságról hallottunk. 
Tudatosítottuk magunkban, hogy az Isten nem vigasztalgatni akar bennünket, bár az ember nagyon 
rászorul a vigasztalásra. 

 
Isten többet akar adni: Önmagát! 
Ha az emberben tudatosul az, hogy van Istene, - ez csak ahhoz hasonlítható, ha az ember 
megállapíthatja azt, hogy van embere, - ha ezt elmondhatja az ember, akkor érheti gond, baj, 
szenvedés, fájdalom, nincs egyedül. Ez a válasz. 

 
Isten a mi életünk gondjaira, bajaira úgy válaszol, hogy 

mindig velünk van. Ennél többet mit akarunk? 
 

Mi emberek bármi gondunk, bajunk van, azonnal megoldást szeretnénk. Pillanatnyi segítséget, 
megoldásokat. Isten az egész életünket nézi. 

 
Isten erejének a hatalma. 
Múlt vasárnap az isteni Erő hatalmáról elmélkedtünk. Nem Isten hatalmának az erejéről, hanem az 
Isten erejének a hatalmáról. Nem egy és ugyanaz. Ez azért nagyon fontos, mert mi itt ebben a 
világban napról-napra azzal találkozunk, hogy emberek fitogtatják az erejüket. Bizony igen sok az 
áldozat. Ezzel szembe állítja Jézus, hogy 

 
Isten ereje akkora, hogy az ember erőfitogtatása semmit se számít. 

 
Mi emberek az erőnkre hivatkozva meg is tudjuk ölni egymást. "Ne féljetek azoktól, akik megölik a 
testet, a lelket nem tudják megölni." Mi emberek rengeteg áldozatot szedünk soraink közül. Azt 
hisszük, hogy a megoldás felé visszük az életünket, holott 

 
csak azok számítanak, akiknek van elegendő erkölcsi erejük ahhoz, hogy el 

tudják viselni a rosszat is. Akik tudnak élni a jóval is és azzal nem élnek vissza. 
 

Isten ígéretei a boldogságunkhoz. 
Mai alkalommal egy lépéssel továbbmegyünk. Jézus központi üzenetének a legközepét hallottuk 
ma. Jézus azokat a vezérelveket mondja el hallgatóinak, amelyek vezérelvek a boldogsághoz. Az 
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evangelista nem mondta ki, - bár hallottuk ezt a fülünknek nem jól csengő szót, - hogy törvény, 
parancsolat, előírás, szabály. 

Megfeledkezünk arról, hogy Isten nem törvényeket adott nekünk, 
hanem ígéreteket a boldogságunkhoz. 

 
Mózes fölment a hegyre, - ahogy az Írás mondja - negyven nap és negyven éjjel böjtölt. Felkészült 
a feladatára. Ez a negyven nap és negyven éjszaka alkalmassá tette őt arra, hogy hallgassa azt, amit 
az Isten mond és befogadja azt, amit az Isten átad neki. 

 
Isten Mózesre tíz szót bízott. Ezek az ígéret szaval 

 
Sajnos a mi keresztény neveltetésünk ezt a tíz szót így fordította le, hogy tíz parancsolat. Keresztény 
történetünk is ezt sulykolta belénk, hogy Jézus egy törvényvallásban élt, mint a zsidók, az írástudók, 
meg a farizeusok, akik nemcsak ezt a tíz törvényt rakták az emberekre, hanem még több mint 
hatszáz egyéb előírást is, amit betartani emberileg biztos, hogy lehetetlen, de nem számít. Ez az 
emberi gondolkodás. A mi hitoktatásunk is és a keresztény nevelésünk is ezt tanítja, hogy Jézus egy 
törvényvallásban él és ezt oldja fel. Ez Jézus üzenetének a lényege: "Én nem azért jöttem, hogy 
megszüntessem a törvényt - ahogy mondja Ő maga, - hanem, hogy tökéletessé tegyem." Nem arról 
beszél Jézus, hogy ezek nem fontosak. Még akkor is így van, ha a zsidók ezeket törvényeknek 
gondolták el. A tora a törvények foglalata. Hanem azt mondja Jézus, hogy én vagyok az, aki mindezt 
átírom. Mondatott a régieknek, Én pedig mondom nektek! 

Testvérek! Miről van szó? Ez az, amit látnunk kell, értenünk kell, be kell fogadnunk a szívünkbe. 
Tíz szó az Istentől. Az első kőtáblán 3 szó, a másik kőtáblán 7 szó. Az első kőtáblán arról van szó, 
hogy Isten bemutatkozik. Megismerteti Magát velünk. 

 
Isten azt mondja, hogy szeret bennünket. Elvezet bennünket a szabadságba. Mindig 
velünk van, életünk szakadékaiban is és életünk csúcsaiban is. 
Ez a 3 isteni szó. 

 
A másik kőtáblán azok a szavak találhatók, amelyeket az ember válaszol az Istennek, ha meghallja, 
felfogja, befogadja azt, hogy Isten őt szereti. Akkor az ember válasza erre az, hogy az ember szereti 
az életet. A saját életét, itt kell kezdeni. Innen indulunk, hogy 

Ajándékképpen értékeljük a saját életünket és szeretjük, mint Isten ajándékát. Tiszteljük a 
másik ember életét és szabadságban építjük a kapcsolatainkat egymással. Helyes viszonyt 
alakítunk ki a javakkal. A javakat helyesen értékeljük. 
A beszédünk becsületes, őszinte és igazságos. 
Kordában tartjuk vágyainkat és kívánságainkat. Ez az ember válasza az Istennek. 

Az imádságban halljuk meg Isten szavát. 
Válasz csak abban az esetben lehetséges, ha az ember hallóvá lesz és vannak cselekedetei. Az 
ember erre a válaszra csak akkor képes, ha hallja az Isten szavát és azt be is fogadja. 
 

Jézus példájából tudjuk, hogy Jézus naponta kétszer imádkozott, reggel és este. A zsidók reggeli 
imádsága így kezdődik: "Halld Izrael! Az Úr, a te Istened az egyetlen Úr! Szeresd Uradat, Istenedet!" 
Csak akkor képes az ember válaszolni az Istennek, ha meghallja az Isten szavát. Ez az imádságban 
történik. Az imádságot nem azért hangsúlyozzák a papok, a lelki gondozók, mert szép. 
 

Ez az élet lüktetése! Aki hallja az Isten szavát, annak tettei vannak, 
mert ez a szó cselekedetekre szólítja fel az embert.  
Olyan cselekedetekre, amik a második kőtáblán vannak. 
Tisztességes emberi kapcsolatokra. Tisztességes magatartásra ebben a világban. 
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Meglepetésszerű, ahogyan Jézus befejezi ezt a mai üzenetét. Mintegy aláhúzza ennek az üzenetnek a 
lényegét, amikor azt mondja: 

"Legyen a szavatok igen-igen, nem-nem." 
 
Ezzel azt mondja Jézus, hogy mindaz amiről itt szó van ezekben az isteni megnyilatkozásokban és a mi 
válaszainkban, azoknak ilyen egyértelműnek kell lenni, ahogy az ember igent mond, meg nemet mond. 
 
Az üzenet legyen a te igazságod! 
Jézus korában ennek egészen sajátos üzenete volt, mert az írástudók meg a farizeusok ismerték a 
törvényeket. Ezeket kívülről tudták, memorizálták és nagyjából ezekből sokat be is tartottak. 
 

Csakhogy Jézus azt mondja, hogy nem elegendő a törvény ismerete 
és még az sem elegendő, hogy csupán azért tartom be a törvényt, mert előírták, előírtak 
valamit, hanem mert azzal azonosulok, azzal egyetértek. 
Ezért mondja: "Ha a ti igazságtok nem múlja fölül 
az írástudók és farizeusok igazságát, akkor semmi közünk egymáshoz." 

 
A baj az is, hogy nemcsak az Istenhez, Jézushoz nincs semmi közünk, hanem egymáshoz sincs, mert 
amikor a másiknak azt mondom, hogy szeretlek, ez nem megy parancsszóra. Ez az alapja mindennek. 
Ha csak azért teszek meg valamit, mert előírták, vagy mert valamitől félek, büntetéstől, akkor semmi 
közöm nincs ahhoz az üzenethez, ahhoz amit ez kifejez. Jézus azt mondja, hogy az, ami az üzenet, az 
legyen a te igazságod. Ennek olyan egyértelműnek kell lenni, ahogy az ember valamire azt mondja, 
hogy igen, vagy azt mondja, hogy nem. Jézus korában ez ezt fejezte ki. 
 
Az igenek meg a nemek mai világunkban. 
A mi világunkban egyik legnagyobb gondunk az igenekkel meg a nemekkel van. Kevésszer gondolunk 
arra, hogy ez valamiképpen föllazítja emberi gondolkodásunkat, tájékozódásunkat, legfőképpen emberi 
kapcsolatunkat is. Általában így gondolkodunk: igen, de. Nem, de talán mégis másképpen. Szörnyű. 
Egyébként Mao Ce-tungtól származik. Csak erről nem beszélnek. A liberális gondolkodók Maotól 
átvették ezt, ami a mai politikában és az irodalomban is - nem a szépirodalomra gondolok, hanem a 
különböző megnyilatkozásokra, írásokra, cikkekre, - szerepel, a p.c., ami azt jelenti, hogy politikailag 
korrekt. Mao találta ki. A liberálisok rögtön átvették és ezt úgy hirdetik: mintha... És mit jelent? 
Azt jelenti - nagyon egyszerűen -, hogy ami úgymond magától értetődő, azt körülírják. Nagyon nem 
szeretem ezt a szót, hogy mintegy..., hozzávetőleges..., nagy vonalakban.... De ennek a gyökere ez a 
mintegy. Ami végeredményben azt jelenti, hogy mindent amit mondunk azt úgy körülbástyázzuk, mert 
egy olyan világban élünk, mondjuk, hogy minden mindennel összefügg és ha igent mondunk, annak 
millió következménye van, igen, ha nemet mondunk, annak is számtalan következménye van. 
Következésképpen se nem igent mondunk, se nem nemet mondunk. Mert félünk attól, hogy milyen 
következményei lehetnek az egyértelmű beszédnek. Elgondolkodtató. Magyarázzák egyfolytában, mert 
a körülmények olyan komplikáltak és az embernek oly nehéz állást foglalni. Igen, biztos, de valójában 
a mélyben az van, hogy nem óhajtjuk vállalni a kimondott szó következményeit. Elmossunk mindent és 
félrevezet bennünket. 
 

Testvérek! 
Jézus azt mondja: beszédetek legyen igen-igen, nem-nem. 
Azt jelenti, ha mi megismertük ennek a tíz isteni szónak az üzenetét,  
azt, hogy az Isten szeret bennünket és velünk van. 
Hogy ha ennek az Istennek válaszolunk, ez azt jelenti, hogy értékeljük az életünket, 
értékeljük egymás életét, a szabadság jegyében méltó kapcsolatunk van egymással, jó 
kapcsolatunk van a világ javaival, nem azok uralkodnak rajtunk, 
hanem mi tartjuk kezünkben azokat, ha egyenes, őszinte a megnyilatkozásunk,  
akkor van remény arra, hogy 

 
kezünkben tudjuk Isten erejének a segítségével tartani az életünket és ez a boldogságunk. 
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      +  A M E N  + 
 
Imaszánd0ék a Mi Atyánkhoz. 
 
Kedves Testvérek! 
Nem tértem ki külön arra a nagyon fontos üzenetre, - amit a szentleckében hallottunk- az e világi 
bölcsesség és az isteni Bölcsesség közötti különbségre. Az e világi bölcsességet tudásunkkal, 
tapasztaltunk felhasználásával szerezzük meg. Ez valamire elég, ahogy hallottuk. Igazából nem is 
bölcsesség ez, hanem tapasztalat. 
Az isteni Bölcsesség egészen más. Nem e világ fiainak a bölcsessége. Itt arról van szó, hogy amikor 
emberi kapcsolatainkban ránk szakad a megpróbáltatás, a meg-nem-értés, a szenvedés, akkor 
összeomlunk, egyszerűen azért, mert az isteni Bölcsesség híján vagyunk. Az isteni Bölcsesség a húsvét 
titka. Jézus abban akar nekünk segíteni hogy tudjunk valamit kezdeni a megpróbáltatásokkal. Akkor is 
tudjuk azt mondani, nem vagyunk egyedül. Velünk az Isten. Ha ez a hit megjelenik a mi emberi 
kapcsolatainkban, akkor az e világi bölcsesség fölé emelkedünk és a megpróbáltatások legyőzhetők. 
Nem megszüntethetők.. 
 
      Mi Atyánk... 


